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Radu Beligan 
despre 

I e r i , azi, mîine . . . 
Cu riscul de a fi inoportuni, răpim 

din timpul atît de preţios al unui mare 
actor, director de teatru, animator 
cultural şi foarte deseori condeier. 
Aceasta pentru că nu numai calenda
rul, nu numai decorul sfîrşitului de 
vară, ci şi avizierele teatrelor ne a¬
nunţă că în curînd va bate, solemn, 

primul gong al noii stagiuni. 
Ne-am adresat, aşadar, directorului 

primei scene a ţării, al teatrului care, 
firesc, prin misiunea sa, este şi trebuie 
să fie pilduitor întregii noastre miş
cări teatrale. 

L-am smuls, literalmente, pe Radu 
Beligan, dintr-o repetiţie, reuşind să 
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ne ascundem cîteva ceasuri departe 
de forfota caracterislicâ culoarelor u¬
nui teatru. Lui Radu Beligan nu i-am 
solicitat, de astâ dată, nici amintiri, 
nici note biografice. Este un actor 
prea cunoscut, familiar fiecărui spec
tator, nu numai prin faptul că şi-a cu
cerit notorietatea artistică, ci şi da
torită personalităţii sale, modului său 
sincer, convingător, prietenos, cu care 
se înfăţişează întotdeauna interlocu
torilor săi. Aşadar... 

— Stimate Radu Beligan, palmare
sul dumneavoastră, realizat în coordo
natele dramaturgiei originale, este 
bine cunoscut. Cum aţi descoperit dru
mul câtre piesa românească şi cum 
aţi sudat această legătură ? 

— Cred, cu toată fermitatea, că 
nici un artist român nu se poate de-
săvîrşi decît în cadrul unui reperto
riu original. Este şi firesc să fie aşa. 
Oricît de mare ar fi un actor nu va 
putea niciodată interpreta un rol din 
Shakespeare aşa cum îl interpretează 
un actor englez. După cum Gielgud 
sau Paul Scofield nu va putea crea 
desăvîrşit un rol dintr-o piesă de Ca
ragiale. Eu m-am născut ca actor, 
m-am format cu piese româneşti. 
Chiar rolul meu de debut a fost în
tr-o comedie de Sadoveanu — Zile 
vesele după război. Am jucat Cara
giale, Delavrancea, Sebastian, Baran-
ga, Mirodan. De altfel, încă din şcoa
la de teatru am fost îndreptat spre 
piese româneşti, cu precădere spre 
drama istorică. Cînd am primit di
rectoratul unui teatru, am pornit la 
drum cu marea credinţă în eficienta 
piesei româneşti. Teatrul de Comedie 
a pornit la un drum de succese, unele 
de mare prestigiu, cu lucrări originale. 
Totodată, în trecuta stagiune, !a Tea
trul Naţional „I . L. Caragiale" frec
venţa publicului !a piesele româneşti 
a fost de 72% ; asta după ce nu cu 
mult timp în urmă era doar de 17%. 
Cifrele demonstrează concludent că 
marele public iubeşte dramaturgia na
ţională, că vine cu bucurie la lucrări 
inspirate din trecutul şi prezentul ţării 
noastre. 
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Ieri, studiind cu Moni Ghelerter şi ceilalţi 
„pozitiv" cu umor... 

„ziarişti", primul 

Dramaturgia naţională, şcoala 
noastră a actorilor, este chezâşia e¬
xistentei unui teatru, îi defineşte sem
nificaţiile, îi conferă calitatea de a 
răspunde cu succes Io marile sarcini 
sociale care-i sînt puse în faţă. 

— Fârâ îndoială, sînteţi unul din
tre actorii despre a câror personali
tate, mijloace artistice, unelte actori
ceşti, s-a discutat deosebit de mult. 
Aţi încercat să vă autodefiniţi ca in
terpret ? 

— Aş vrea să spun, de la bun în
ceput, că m-am considerat şi mă con
sider un actor realist. Ca orice actor 
tînăr, cîndva mi-am ales şi eu mode
lele. Ale mele au fost foarte diferite. 
Am trecut prin sfera de influenţă a 
mai multor stiluri interpretative, în 
Conservator, poate să vi se pară cu

rios, eram sub influenţa lui Storin şi 
Manolescu ; apoi, am trecut repede 
la cealaltă extremă, avîndu-l drept 
idol pe Timică. Mai tîrziu, lancovescu 
m-a marcat foarte puternic. Din a¬
ceste personalităţi porneau razele ca
re luminau propria mea personalitate. 
Am împrumutat cîte ceva de la fie
care, dar aceste împrumuturi s-au 
contopit într-un stil, sper, original. Ns-
voia de model este o trăsătură fireas
că în viaţa unui tînăr actor. Orice ac
tor realist îşi leagă substanţa creaţiei 
sale din atenta observare a mediului 
în care trăieşte, transfigurat cu mij
loacele ^necifice genului. 

Drumul parcurs de mine, de-a lun
gul biografiei personajelor interpre
tate, a fost destul de complicat. Primul 
care m-a văzut ca pe un posibil inter
pret al unor eroi contemporani a fost 
Moni Ghelerter. El a învins o anume 
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.Azi, Ia sfîrşit de vacanţă, pregătind .Jocul de-a vacanţa'', 
cu Minai Berechet. 

erezie, potrivit căreia umorul nu ar 
face parte din personalitatea unui e¬
rou pozitiv. Asffel, Cerchez din Zia
riştii a însemnat un capitol nou şi im
portant în viata mea artistică. 

— V â întîinirn foarte deseori în e¬
misiunile radiofonice. Ele vâ oferâ 
satisfacţii artistice ? 

— într-adevăr teatrul radiofonic o¬
feră actorilor o mare zonă de des
făşurare. Am jucat în sute de scenarii ; 
recent am interpretat un rol principal 
într-un interesant scenariu după Sim
ple coincidenţe. Pe l îngă faptul că a¬
duce interpreţilor o mare populari
tate, mie, personal, „teatrul nevăzut" 
îmi dă imense satisfacţii. C îndva. în 
perioada în care turnam într-un film 
în deltă, am poposit pe o insuliţă unde 
copiii nu văzuseră încă nici un auto

mobil. Dar, toţi aveau aparate de ra
dio. Cu surprindere am constatat că 
toti aceşti copii mă cunoşteau. La 
radio am jucat roluri pe care nu le-aş 
fi putut aborda pe scenă ; această di
versificare serveşte paletei actoriceşti. 

La televiziune am avut rare apariţii, 
iar în cinematografie sper că într-un 
viitor nu prea îndepărtat voi aborda 
roluri semnificative. 

— De activitatea dumneavoastră 
ca pedagog şi director este legată şi 
acţiunea de promovare a multor ele
mente tinere. Ce ne puteţi spune în 
această privinţă ? 

— Cu Teatrul Naţional s-a petrecut 
un fenomen oarecum ciudat. Aici, din 
anul 1948, au venit aproape toţi marii 
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Cîteva creaţii memorabile, 
în pagina alăturată : Aga-
miţă Dandanache („O 
scrisoare pierdută"), Doc
torul Şmil („Apus de 
soare"), Hlestacov („Re

vizorul"), Tuzenbach 
(„Trei surori"), 

în dreapta: cu Ion Lu
cian în „Opinia publică" 

de Aurel Baranga. 
Jos : în „Şeful sectorului 
suflete" de Al. Mirodan, 
cu Margela Rusu, şi 
(dreapta), Beranger din 

„Rinocerii" de Eugen 
Ionescu. 
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maeştri ai scenei româneşti ; deoa
rece regizorii i-ua folosit pe aceştia în 
toate rolurile, mari sau mici, s-a ne
glijat creşterea unor noi generaţii. 
Mulţi din această strălucită pleiadă 
de maeştri au dispărut, şi ne-am vă
zut în situaţia de a fi nevoiţi sâ folo
sim actori fără antrenament, cărora li 
s-a încredinţat, din mers, repertoriul 
susţinut de generaţiile trecute. în a¬
cest fel ei erau dezavantajaţi faţă de 
colegii lor de vîrstă din alte teatre. 

Acum promovăm cu mult interes 
generaţia tînără, între 30—40 de ani, 
care ţine de fapt pe umeri repertoriul 
Teatrului Naţional, jucînd aproape 
toate piesele. Avem astăzi o trupă tî
nără cu o medie de vîrstă redusă. Ge
neraţia de mijloc a lipsit în ultimele 
două decenii, de la dispariţia lui Mi-
hai Popeseu, capul generaţiei noastre, 
a unui Tomazoglu ş.a. Cîţi actori 
mari de această vîrstă putem cita as
tăzi ? 

în ceea ce priveşte activitatea pe
dagogică, în cei zece ani de profe
sorat la Institutul de Teatru am avut 
marea satisfacţie de a ţine un con
tact viu cu elementele tinere. A fost 
o transfuzie în dublu sens : tinerii au 
dobîndit cîte ceva din experienţa mea, 
eu din tinereţea lor. Am fost totdeau
na atent la năzuinţele, speranţele tine
retului. Un artist, dacă nu se afirmă şi 
în pregătirea unei noi generaţii, nu-şi 
împlineşte misiunea sa patriotică. Arta 
este efemeră. Odată cu amintirea ul
timilor tăi contemporani despre tine, 
dispari şi tu ca artist al scenei. Dar nu 
vei dispărea niciodată dacă transmiţi 
ştafeta unei alte generaţii. Dacă avem 
astăzi un bun stil de interpretare a 
teatrului lui Caragiale, aceasta se da-
toreşte faptului că din generaţia de 
actori interpreţi ai marelui dramaturg 
s-a transmis peste veac moştenirea 
preţioasă a stilului comic în care au 
excelat înaintaşii. 

— Marele eveniment cultural pe 
care-1 va trâi în curînd teatrul româ
nesc prin darea în folosinfâ a noii clâ-
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diri a Teatrului Naţional ridică sar
cini noi în faţa directorului de teatru ? 

— într-adevăr ridică probleme noi, 
obligă la o anumită opţiune reperto
rială diferenţiată pe săli: marile spec
tacole clasice sau moderne vor fi juca
te în sala mare ; arhitectura celeilalte 
săli, transformabilă, cu diverse posi
bilităţi de amplasament, invită la un 
evantai repertorial larg. Prima scenă 
a ţării e obligată, prin misiunea sa 
cultural-politică, să fie un model nu 
numai prin abordarea unui repertoriu 
contemporan valoros, dar şi în pri
vinţa păstrării celor mai înaintate tra
diţii, a dezvoltării lor în condiţiile tea
trului modern, şi să păstreze un echi
libru stabil între tot ceea ce e valabil 
în moştenirea trecutului şi ceea ce ne 
deschide viitorul. 

Activitatea noastră va sta în mod 
firesc sub semnul nobilei misiuni a e¬
ducării publicului, în spiritul documen
telor de partid, ce conferă teatrului, 
artei în general, sarcini majore. Teatrui 
Naţional are vechi rădăcini în stator
nica sa preocupare de a face edu
caţia tineretului. La galeria şi balcoa
nele bătrînului teatru, adolescenţi, ti
neri, veneau ca la o adevărată uni
versitate. Aici era tribuna de la care 
se oficia minunata limbă română. Ni 
se întîmpla ca, tineri fiind, să avem 
uneori controverse cu privire la pro
nunţia unui cuvînt ; rezolvarea pro
blemei o aflam în modul în care ros
teau cuvîntul în dilemă actorii Naţio
nalului ; aici era academia nobleţii 
limbii române. Teatrul Naţional de as
tăzi continuă pe un plan larg, orga
nizat, ca o misiune esenţială, relaţia 
cu tineretul, totdeauna sensibil la a¬
devăratele valori. în ciuda unor pă
reri greşite, tineretul iubeşte teatrul ; 
el nu poate găsi în formele mass-me-
diei nici marile texte ale creaţiei u¬
mane, nici marile interpretări care 
leagă inimile celor de pe scenă cu ale 
celor din sală. 

— Deschiderea noii săli va fi mar
cată printr-un spectacol special ? 
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2 X două generaţii : Radu cu Raluca ,..şi Radu cu Alexandru Beligan. 

— Intenţionăm să realizăm un 
spectacol care să reconstituie drumul 
parcurs de teatrul românesc de la 
Cişmeaua Roşie pînă la clădirea de 
astăzi , drum împletit cu lupta patrio
tică pentru cele mai înalte idei so
ciale, în care artiştii români au fost 
totdeauna prezenţi. Teatrul Naţional 
a fost permanent pe poziţiile cele mai 
progresiste şi a răspîndit tot ce a avut 
cultura noastră mai progresist. După 
23 August, teatrul a devenit o necesi
tate vitală, pentru marea masă a oa
menilor muncii, scena o tribună de 
luptă, iar artistul, un militant activ, 
conştient. în spectacolul de care po
meneam vom căuta să înfăţişăm îm
pletirea de destine şi de generaţii 
actoriceşti. Intenţionăm să invităm a f i 

prezent în spectacol tot ce are teatrul 
nostru mai valoros, să real izăm astfel 
un spectacol antologic. 

— Ce ne va aduce stagiunea vii
toare ? 

— Este, cred, ultima stagiune în ac
tualele săli. După cum ştiţi, se va 
pune accentul pe piesa românească. 
Nu vom uita, fireşte, nici dramaturgia 
universală clasică şi actuală. Anul a¬
cesta, Teatrul Naţional va iniţia şi un 
ciclu de recitaluri de poezie, pe care 
urmărim să le prezentăm în deplasări , 
în întîlniri cu spectatorii tineri. 

Interviu luat de : 

Aleou Popovici 
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